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Veress Elemér dr. orvoskari dékán emelkedett ezután szólásra, s nagy megle-
petésre bejelentette, hogy az orvostudományi karra a következő félévben nem 
vesznek fel zsidó vallású hallgatót. A nagygyűlés tagjai előtt ezután határozati 
javaslatot olvastak fel, amelyben a szegedi egyetemi ifjúság kéri a numerus clau-
sus módosítását olyképpen, hogy eredeti formájában már a következő ciklusban 
a képviselőház elé kerüljön. Ezt a memorandumot külön futár viszi a fővárosba, 
és átadja a kultuszminiszternek azzal a kéréssel, hogy december 20-ig adjon vá-
laszt arra vonatkozóan, hogy óhajt-e ebben a kérdésben dönteni vagy sem. Több 
hozzászólás után a Himnusz eléneklésével ért véget a nagygyűlés. A diákság a 
nagygyűlés végén rendben szétoszlott. Semmiféle tüntetés nem történt, és így a 
kivonult nagyszámú rendőri készültségnek nem akadt dolga.

Mint elöljárójában megírtuk, a nagygyűlésről többek között a sajtó képviselőit 
is kizárták azzal a megoldással, hogy csak igazolt egyetemi polgár vehet részt az 
összejövetelen. Ugyanekkor az ifjúsági vezetők kötelező ígértet tettek arra, hogy 
a sajtót még a délután folyamán hivatalos közleményben tájékoztatni fogják a 
gyűlésen történtekről. Az ifjúsági vezetők ezt az ígéretüket nem tartották be. A 
délutáni, sőt a késő esti órákban is érintkezést kerestek a napilapok munkatársai 
az illetékes tényezőkkel, azonban sikertelenül.

Szegedi Napló IX. (1933) december 5. 3. oldal

318.  December 20-ig kér választ memorandumára az egyetemi 
ifjúság Hóman Bálinttól

Kedvező válasz esetén „megkísérli a rendet továbbra is fenntartani”
Részletesen beszámolt a Szegedi Napló a bajtársi szövetségek hétfőn megtartott 

gyűléséről, amelyre mint jeleztük az újságírókat nem engedték be. A gyűlésen 
hozott határozatnak megfelelően keddre elkészült a kultuszminiszterhez intézett 
memorandum. A memorandum szövege a következő:

Nagyméltóságodnak a magyar egyetemi és főiskolai hallgatók közös memo-
randumára adott válaszát a szegedi egyetemi és főiskolai ifjúság megnyugvással 
nem veheti tudomásul, éspedig azért, mert az említett válasz a zsidóságnak a ma-
gyar egyetemeken és főiskolákon való arányszámát illetőleg az ifjúság legjobb 
meggyőződése szerint merőben téves információkon alapul.

U. I. Nagyméltóságos által tudomásunkra hozott adatok valódiságával kapcso-
latban felhívjuk Nagyméltóságod figyelmét a m. kir. Központi Statisztikai Hiva-
tal kiadásából Janik Gyula tollából „A magyar főiskolai hallgatók statisztikája a 
1931–32. tanévben” címmel megjelent tanulmányra, továbbá Bosnyák Zoltánnak 
a Cél 1933 októberi számában „A zsidóság térhódítása a magyar egyetemeken és 
főiskolákon” c. cikkére. Ezek szerint a zsidóság számaránya a debreceni egye-
temen 21,5, Szegeden 15,8, Pécsett 14,2, a Közgazdaságitudományi Egyetemen 
19,7, a József Műegyetemen 11,9 százalék. Az egyetemek egyes karain pedig a 
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következő: az orvosi karokon 17,6, a jogtudományin 17,2, a bölcsészetkaron 12, 
gyógyszerészetin 8,4 százalék. Kérjük tehát Nagyméltóságodat, hogy a feleke-
zeti jellegű iskolák hallgatóságának, valamint a Ludovika Akadémia és hasonló 
intézmények ifjúságának figyelmen kívül hagyásával méltóztassék a hivatkozott 
adatokat a Vallás- és Közoktatásügyi Minisztérium hivatalos adatival összegez-
ni, s a valódi helyzetet megállapítani. Amennyiben az újabb vizsgálat alapján – 
mint ez kétségtelen – lényeges eltérés mutatkoznék a válaszban közölt és e fenti 
arányszámok között, méltóztassék vizsgálat tárgyává tenni azt is, hogy az első 
adatszolgáltatás nem volt-e rosszhiszemű eljárás folyománya.

A speciálisan szegedi viszonyokra való tekintettel, ahol is a hallgatók létszámá-
hoz viszonyítva a zsidóság arányszáma az országos 5,1 százalék helyett 15,45 
százalék, tisztelettel kérjük most már azt is, hogy a következő egyetemi félévre az 
eredeti numerus clausus törvény helyeztessék vissza a hatályba, valamint kérjük 
azt is, hogy még a most folyó parlamenti ülésszak elé terjesszen Nagyméltóságod 
olyan törvényjavaslatot, mely szerint az országos arányszámnak megfelelő, de 
legfeljebb 6 százalék eléréséig az egyetemeken és főiskolákon a zsidó hallgatók 
felvétele szüneteltessék. A hallgatók tényleges hangulatának figyelembevételé-
vel és ismerete alapján vállalja magára ezen kérésnek Nagyméltóságodhoz való 
felterjesztését a szegedi egyetemi és főiskolai ifjúság szervezeteinek vezetősé-
ge, azzal a kérelemmel, hogy ezen memorandumunk tekintetében legkésőbb f. 
évi december hó 20-ig méltóztassék megnyugtató választ adni, amely esetben a 
körülményekhez képest eddigi elismerten példás rendet megkísérlik Szegeden 
tovább is megtartani.

Örömmel jelentjük be Nagyméltóságodnak, hogy amidőn a mai nagygyűlésün-
kön fenti határozatainkat meghoztuk, a Ferenc József Tudományegyetem tanárai-
nak képviselői egybehangzóan kijelentették, hogy e visszás állapotok orvoslására 
a jövőben saját hatáskörükben a leghatározottabban törekedni fognak a törvények 
korlátain belül.

A gyűlés még azt a határozatot is hozta, hogy felkéri az összes karokat, hogy a 
következő félévek beiratkozásai alkalmával a keresztény magyar ifjúság életér-
dekében kívánságait méltányolják, és azok érdekében járjanak el. A beiratkozá-
sok befejeztekor a megtörtént felvételek felekezeti adatait az egyes szövetségek-
kel közöljék, illetőleg azokba betekintést engedjenek. Ezenkívül kéri az egyetemi 
karokat, hogy a tandíjkedvezmények és ösztöndíjak odaítélésénél különös figye-
lemmel legyenek arra, hogy köztudomás szerint a zsidó hallgatóság túlnyomó 
része előnyös vagyoni körülmények között él, és ezenkívül hitsorsosai és a hitkö-
zség részéről jelentős anyagi támogatásban részesül.

Szegedi Napló IX. (1933) december 6. 3. oldal


